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گـروه صنعـت و معـدن: وزير صنعت، معـدن و تجارت گفت: 

امروز سـاخت قطعات در داخل، رشـد توليد كه پيامد كاهش 

قيمـت خـودرو را بـه دنبال خواهد داشـت در دسـتور كار قرار 

دارد و در يكـى دو مـاه گذشـته توليد خـودرو افزايش يافت و 

تلاش مى شود اين روند ادامه يابد و در نتيجه بر بازار خودرو 

تاثير مى گذارد.

«رضا رحمانى» روز چهارشنبه در حاشيه جلسه هيات دولت در 
جمع خبرنگاران درباره افزايش قيمت خودرو با توجه به رشد 
توليد، گفت: اين افزايش توليد  به دليل تامين نقدينگى نبود 

و خودروسازان برنامه هاى متنوعى را اجرا كردند.
ــاخت قطعات در داخل را جدى  ــازان س وى افزود: خودروس
ــت و قيمت  ــده موثر اس گرفتند كه اين اقدام بر قيمت تمام ش
ــش مى دهد و علاوه بر آن در بحث مديريت و  ــودرو را كاه خ
اصلاح ساختارى نيز اقدام هاى قابل توجهى انجام دادند كه 

هر كدام در جاى خود قابل تقدير است.
وزير صنعت، معدن و تجارت اضافه كرد: بررسى ها نشان مى 
دهد خودروسازان از بهمن ماه پارسال تا كنون  افزايش قيمت 
كارخانه اى نداشتند و نوسان بازار خودرو بيشتر متاثر از اتفاق 
هاى اخير بوده كه افزايش توليد يكى از راه هاى مقابله با آن 

است و در يكى دو ماه قبل به اين وضعيت رسيديم.
وى تاكيد كرد: تلاش مى شود روند افزايش توليد خودرو  ادامه 

ــال،  ــد تقاضاى خريد خودرو در پايان س يابد و با توجه به رش
خودروسازان موظفند تمهيداتى در اين زمينه بيانديشند.

 تامین نقدینگی در عمل کمتر از سال قبل 
ــد و افزايش نقدينگى،  ــاره حمايت از رونق تولي ــى درب رحمان

ــال در 9 ماهه از  گفت: رونق توليد وجوه مختلفى دارد و امس
لحاظ بحث ساخت داخل بيشتر از حد پيش بينى شده پيشرفت 

كرديم و واحدهاى توليدى مشاركت خوبى داشتند.
ــت و مى توان به باور  وى افزود: رونق توليد بيش از انتظار اس
نهضت ساخت داخل رسيد، اما اين برنامه يك ساله نيست و 

در سال  1398، 1399 و 1400 ادامه خواهد داشت.
وزير صنعت پيرامون مقايسه تامين نقدينگى گفت: براساس 
ــال قبل بوده و  ــك مركزى، تامين نقدينگى مانند س ــار بان آم
كاهش ندارد، اما با توجه به افزايش حجم نياز به نقدينگى به 
ــد كه در عمل تامين  ــان نرخ ارز، مى توان مدعى ش دليل نوس
ــده و اين يكى از آفات  ــال قبل انجام ش ــبت به س كمترى نس

مربوط به بخش توليد است.
  سیل خسارت قابل توجهی به واحدهای صنعتی 

وارد نکرده است
ــيل اخير به واحدهاى صنعتى،  ــارات س رحمانى درباره  خس
گفت: هنوز جمع بندى انجام نشده است اما آسيب جدى وارد 
ــهرك هاى صنعتى آسيب وارد شده  ــده و ورودى برخى ش نش

كه به زودى برطرف و جبران مى شود.
وى افزود: در كمك به سيل زدگان استان سيستان وبلوچستان 
ــزرگ وارد  ــركت هاى ب ــه، صنايع و ش ــاى تابع ــه واحده هم

عمل شدند.

ــه وزارت صمت گفت:  ــرح و برنام ــاون ط  مع
ــزار و 668 پروانه  ــال چهار ه ــه امس در 9 ماه
بهره بردارى صنعتى صادر شده است كه 6,9 
ــابه افزايش داشته  ــبت به مدت مش درصد نس
ــره بردارى حدود  ــن پروانه هاى به ــت و اي اس
ــته اند و حدود 39 هزار  ــتغال داش 72 هزار اش

ــذارى آنها بوده  ــرمايه گ ــارد تومان نيز س ميلي
است. به نقل از وزارت صمت، سعيد زرندى در 
ــور،  خصوص احياى واحدهاى توليدى در كش
ــات مهمى كه در  ــرد: يكى از موضوع ــان ك بي
وزارت صمت پيگيرى مى كنيم اين است كه 
ــت يا زير  ــده اس روى واحدهايى كه تعطيل ش

ــود كار مى كنند و يا طرحهايى كه  ــت خ ظرفي
به بهره بردارى نرسيده اند، براى فعال سازى 
ــت اصلى ما  تمركز كنيم. وى ادامه داد: سياس
ــش بهره ورى در حوزه صنايع اين  ــراى افزاي ب
است و در همين راستا سرمايه گذاران را تشويق 

و ترغيب مى كنيم.

حل مشكلات صنايع صادرات گرا در حوزه كيفيت و استاندارداحياى 1059 واحد توليد در شهرك ها و نواحى صنعتى در 9 ماهه امسال

رئيس كل سازمان توسعه تجارت ايران در حاشيه 
ــتاندارد با بيان اينكه كمك  كارگروه كيفيت و اس
ــكلات صادركنندگان در حوزه كيفيت  به حل مش
و استاندارد صادراتى، عزم ملى مى خواهد، فلسفه 
آغاز به كار مجدد اين كارگروه را همكارى با كليه 
ــاى فعال در حوزه صادرات و كمك به  مجموعه ه

مرتفع كردن مشكلات واحدهاى توليدى صادراتى 
در اين حوزه دانست. به نقل از وزارت صمت، حميد 
ــناد بالادستى موجود جهت  ــاره به اس زادبوم با اش
ــروه را اجرايى  ــروه ، مصوبات كارگ ــت كارگ فعالي
ــه اين موضوع  ــتار توجه جدى ب ــت و خواس دانس
شد. وى رويكرد كارگروه را حل مشكلات صنايع 

ــتاندارد دانست و  صادرات گرا در حوزه كيفيت و اس
از تمام اتحاديه ها، تشكل ها، اتاق هاى بازرگانى و 
اتاق تعاون درخواست كرد مشكلات مجموعه هاى 
تحت نظر خود در حوزه كيفيت و استاندارد صادراتى 
ــت تصميم گيرى نهايى به  ــى جه ــس از بررس را پ

سازمان توسعه تجارت ايران اعلام كنند.

سهميه ويژه ارزاق عمومى براى مناطق سيل زده بيش از دو ميليون برنج وارد كشور شده است واردات كالاى غيرضرورى با ارز 4200 تومانى
ــت، معدن و  ــام وزير صنع ــم مق قائ
تجارت در امور بازرگانى، در خصوص 
تخصيص سهميه ويژه ارزاق عمومى 
به مناطق سيل زده كشور دستورات 
ــزارش  ــه گ ــرد. ب ــادر ك لازم را ص

ــر به نقل از وزارت صنعت، معدن و تجارت،  ــزارى مه خبرگ
حسين مدرس خيابانى از مديرعامل شركت بازرگانى دولتى 
ايران، مديركل تأمين، توزيع و تنظيم بازار و همچنين مدير 
عامل شركت پشتيبانى امور دام خواست تا با قيد فوريت جهت 
تخصيص سهميه ويژه ارزاق عمومى به مناطق سيل زده در 
استان سيستان و بلوچستان اقدام كنند. همچنين قائم مقام 
ــكلات و  وزير صمت نماينده اى تام الاختيار براى رفع مش

تأمين به موقع ارزاق در مناطق سيل زده تعيين كرد.

ــيون كشاورزى مجلس،  عضو كميس
گفت: متاسفانه در حال حاضر حدود 2 
ميليون تن برنج به كشور وارد شده كه 
آسيب بسيار زيادى به كشاورزان داخلى 
ــنى  ــد. محمد صادق حس وارد مى كن

جوريابى  در گفت وگو با خبرنگار خبرگزارى خانه ملت، درباره  
ــال گذشته  ــور، گفت : طى چهار س وضعيت واردات برنج به كش
بارها اعلام كرده ام كه در زمينه واردات برنج هيچگونه برنامه اى 
وجود ندارد و تنها سود و رانت بر روى آن تاثير مى گذارد. وى با 
اشاره به اينكه با در نظر گرفتن تمامى موارد ميزان كسرى برنج 
كشور در يك سال تنها نيم ميليون تن است، ادامه داد: متاسفانه 
ــده كه  ــور وارد ش در حال حاضر حدود 2 ميليون تن برنج به كش

آسيب بسيار زيادى به كشاورزان داخلى وارد مى كند.

سخنگوى كميسيون عمران مجلس 
ــت و برنامه اى در دولت  از نبود سياس
ــى  براى كنترل قيمت كالاهاى اساس
انتقاد كرد. صديف بدرى در گفت وگو 
با خبرنگار خبرگزارى خانه ملت با اشاره 

تصميم دولت در لايحه بودجه سال 99 مبنى بر اختصاص بيش 
ــراى واردات كالاهاى  ــى ب ــارد دلار ارز 4200 تومان از 10 ميلي
اساسى، گفت: كميسيون تلفيق بودجه و دولت بايد براى تقويت 
دستگاه هاى نظارتى و عرضه كالاهاى اساسى به قيمت واقعى 
فكرى كنند.   بدرى ادامه داد: دولت سياست مشخصى براى 
ــى جهت كنترل قيمت كالاهاى  ــتگاه هاى نظارت تقويت دس
اساسى براساس ارز 4200 تومانى ندارد لذا كميسيون تلفيق بايد 

در جريان بررسى لايحه به اين مهم ورود جدى داشته باشد.

گروه تجارت:  رييس اتاق بازرگانى مشترك ايران و روسيه اعلام 

كـرد كـه دو طـرف به منظور افزايش سـطح همكارى هاى تجارى 

مشترك، به دنبال رسيدن به ساز و كارى هستند تا محدوديت هاى 

بانكى ايجاد شده به دليل تحريم ها را كاهش دهند و كم اثر كنند.

به گزارش تجارت، هادى تيزهوش تابان در گفت وگو با ايسنا، اظهار 
كرد: در شرايطى كه دو كشور ايران و روسيه، هم نسبت به افزايش 
تعاملات اقتصادى استقبال مى كنند و هم مقدمات لازم و نيازهاى 
ــترك براى افزايش صادرات و واردات وجود دارد، اما در عمل  مش

هنوز ما نسبت به اهداف فاصله زيادى داريم.
به گفته وى، در شرايطى كه روسيه در سال حدود 240 ميليارد دلار 
واردات داشته، سهم ايران از كل اين عدد تنها 0.22 درصد بوده است و 
اين در حالى است كه ما مى توانيم با برطرف كردن برخى از مشكلات 

موجود قطعا سهم خود را در اين عرصه افزايش دهيم.
ــتن ايران به  ــاره به پيوس ــيه با اش رييس اتاق بازرگانى ايران و روس
اتحاديه اقتصادى اوراسيا گفت: خوشبختانه پس از سال ها گمانه زنى 
سرانجام پيوستن ما به اين اتحاديه از آبان ماه نهايى شد و مى توان 
با استفاده از تخفيف ها، در كشورهاى عضو اوراسيا فعاليت بيشترى 
داشت. در اين بين حضور روسيه به عنوان يازدهمين اقتصاد بزرگ 
دنيا در اوراسيا نيز مى تواند براى اقتصاد ما اهميت بسيارى داشته 

ــى از عوامل تاثيرگذار در  ــوش تابان، با بيان اينكه يك ــد. تيزه باش
ــيه، محدوديت ها و تحريم هاى  پايين بودن تجارت ايران و روس
بانكى است، اظهار كرد: از سويى ايران تحت تحريم هاى آمريكا 
ــيه نيز با محدوديت هايى  ــوى ديگر اقتصاد روس قرار گرفته و از س
مواجه است، از اين رو يكى مسائلى كه تجارت مشترك را دشوار 
ــه اى كه  ــت. در جريان جلس ــن محدوديت بانكى اس ــرده همي ك
ــد، دو  ــيه برگزار ش اخيرا در اتاق ايران با محوريت تجارت با روس
ــترك بانكى يا ايجاد  ــاز و كار مش طرف بار ديگر بر لزوم ايجاد س
ــار تحريم ها و محدوديت ها  ــاى اقتصادى كه بتواند فش راهكاره
ــه در اين زمينه به  ــد و اميدواريم ك ــد كردن ــد، تاكي ــش ده را كاه

جمع بندى برسيم.
وى خاطرنشان كرد: هرچند در ماه هاى گذشته روس ها طرح هايى 
داشته اند يا از شيوه هايى همچون تهاتر استفاده كرده ايم، اما قطعا 
براى گسترش روابط و استفاده از ظرفيت ها رسيدن به راهكارى 

قابل اتكا اهميت فراوانى دارد.
ــه اى با محوريت  ــنا، در اتاق بازرگانى ايران، جلس به گزارش ايس
اقتصاد روسيه برگزار شد و در جريان آن نمايندگان بخش خصوصى 
دو كشور به ارزيابى مشكلات موجود و چگونگى پيگيرى هدف 

گذارى هاى تجارى صورت گرفته پرداختند.

چرا مصرف بنزين سرسام آور است؟
 ادامه از صفحه يك

... مصرف بنزين همواره يكى از پرمصرف ترين كشورهاى دنيا بوده است و 
هرروز چيزى در حدود 100 ميليون ليتر بنزين در باك ها خودروها مى سوزد 
ــيارى را به  ــوخت زيان هاى بس ــود. اين حجم بالاى مصرف س و دود مى ش
ــهروندان وارد مى كند و عجيب آنجاست كه حتى  ــور و جيب ش اقتصاد كش
سهميه بندى و افزايش چشمگير قيمت سوخت هم نتوانسته از اين مصرف 
ــم بكاهد. باوجوداينكه وزارت نفت از كاهش 20 ميليون ليترى  ــه ه بى روي
مصرف در روزهاى بعد از اجراى سهميه بندى مجدد و افزايش قيمت بنزين 
خبر داد و مى شد اين كاهش مصرف را در كاهش حجم ترافيك شهرهاى 
بزرگ طى چند هفته نخست سهميه بندى مشاهده كرد اما اين روزها حجم 
ــت ميزان مصرف بنزين  ــان از بازگش ــتناك ترافيك در خيابان ها نش وحش
به روزهاى قبل از سهميه بندى دارد. با توجه به ميزان توليد بنزين در كشورى 
به صورت روزانه چيزى در حدود 120 ميليون ليتر بنزين است حالا بيم آن 
مى رود كه با بازگشت دوباره مصرف بنزين به روزهاى پيش از سهميه بندى 
ايران تمام حجم توليدى بنزين به مصرف داخلى برسد و يا در بدترين حالت 
در شرايط خاص كنونى به واردكننده بنزين تبديل شويم. هرچند دولت در 
روزهاى اخير تلاش كرده است با رايگان كردن گازسوز كردن خودروها از 
تعداد خودروهاى بنزين سوز تا حدودى بكاهد اما كاهش محسوس ميزان 
مصرف بنزين مستلزم سه گام مهم است كه بايد برداشته شود. نخستين 
ــامانه حمل ونقل عمومى است  ــتفاده از س ــازى و تأكيد بر اس گام فرهنگ س
ــته شود.  ــهروندان در خيابان ها كاس ــين ش تا از انبوه خودروهاى تك سرنش
متأسفانه بسيارى از ما عادت كرده ايم براى رفتن تا فروشگاه سر كوچه هم 
سوار خودروى شخصى خود شويم و همين عادت ساده سبب ورود حجم 
فراوانى از خودروهاى تك سرنشين به خيابان ها و افزايش ترافيك و مصرف 
سوخت به صورت هم زمان مى شود. گام دوم بهينه سازى مصرف خودرو و 
ارتقاى كيفيت خودروسازى در ايران است كه مى تواند به دو صورت ساخت 
خودروهايى با ميانگين مصرف سوخت كمتر در كنار توليد خودروهاى برقى و 
پايه گازسوز كمكى محسوس به كاهش ميزان مصرف بنزين در كشور كند. 
گام سوم پديده اى به نام مسافركشى با خودروهاى شخصى از سوى سيل 
جوانان تحصيل كرده اما بيكارى است كه در نبود فرصت شغلى تنها راه اشتغال 
را در مسافركشى مى دانند. اين جمعيت بيكار كه نه در زمره تاكسى داران و 
نه در زمره رانندگان اينترنتى قرار دارند و  مجبورند از خودرو به عنوان منبعى 
براى كسب درامد استفاده كنند. اين اتفاق كه ناشى از نبود فرصت شغلى 
مناسب و نرخ بيكارى بالا در كشور است سبب شده تا اين روزها بسيارى از 
خانواده ها مجبور شوند اولين انتخاب را خريد يك خودرو براى جوانان بيكار 
خود قرار دهند كه سبب شده تا هر خانوار ايرانى داراى بيش از يك خودرو 

باشد و درنهايت دود اين وضعيت بغرنج به چشم همه برود.  

چالش هاى خصوصى سازى در ورزش
 ادامه از صفحه يك

 .... به بحران هاى اجتماعى و حتى سياسى تبديل شود. هنوز فراموش نكرده ايم 
كه خداحافظى استراماچونى چه تبعاتى به دنبال داشت. تجمع هواداران مقابل 
باشگاه كه به ويران كردن بخشى از اموال اين باشگاه منجر شد. بنابر اين هنگامى 
كه بحث خصوصى كردن اين باشگاهها مطرح مى شود بايد بيشتر مراقب بود، 
چرا كه استفاده ابزارى از باشگاههاى ورزشى در آينده به معضل تبديل خواهد شد. 
همين چند ماه قبل بود كه برخى از هوادار نماهاى تراكتور سازى تبريز با حمل 
بنرى كه نماد تفرقه و جدايى، بخشى از كشورمان را در اذهان تداعى مى كرد، 
مشكل ساز شدند كه البته نمونه هاى ديگرى نيز در برخى شهرها اتفاق افتاد. نكته 
ديگر وضعيت نامناسب و بحران زده اقتصاد ورزشى در كشورمان است. امروزه 
كدام باشگاه ورزشى را سراغ داريم كه سودده باشد؟ بررسى ها نشان مى دهد كه 
تمامى باشگاهها به نوعى وابسته به شير نفت هستند و از اعتبارات دولتى ارتزاق 
مى كنند و همين امر باعث شده تا بسادگى يك باشگاه با يك مربى يا بازيكن 
قرارداد ببندد و پس از گذشت مدتى مشخص شود كه اين فرد هيچ منفعتى براى 
باشگاه نداشته و پول هاى بى زبان نفتى را مى گيرد و به كشورش باز مى گردد. 
ــت درآمد آن كجا مى  ــت كه معلوم نيس چالش ديگر آگهى هاى كنار زمين اس
رود. يك روز صداوسيما مطالبه گرى مى كند و روز ديگر وزارت ورزش مدعى 
آن ميشود و معلوم نيست سهم باشگاهها كجاى اين ماجرا قرار دارد. نكته ديگر 
زمين اختصاصى است. اكنون باشگاههاى ورزشى در زمين هاى دولتى به صورت 
اجاره اى تمرين مى كنند و بازى ها در ورزشگاههاى عمومى مانند آزادى، يادگار 
امام، تختى، فولادشهر و... برگزار مى شود. هنوز معلوم نيست كه اگر باشگاهها 
ــود؟ آيا باشگاهها بايد  ــابقه در اين زمين ها چه مى ش ــد، تكليف مس خصوصى ش
ــند و دست از سر اين ورزشگاهها بر  ــته باش ــان زمين اختصاصى داش براى خودش
خواهند داشت يا بايد بابت اين زمين ها اجاره بپردازند يا قرار است اين زمين ها به 
باشگاهها فروخته شود. از همه مهمتر مديريت اين باشگاههاست. اكنون هيات 
مديره و مديرعامل اين باشگاهها را دولت منصوب مى كند اما معلوم نيست با 
خصوصى شدن اين باشگاهها، انتخاب تيم مديريتى چگونه اتفاق خواهد افتاد. البته 
بحث خريدار باشگاه نيز مهم است. هنوز مشخص نيست آيا قرار است پرسپوليس 
يا استقلال را يك شخص بخرد و اگر خريد آينده اين باشگاهها چه خواهد شد. 
فراموش نكنيم كه اين باشگاهها سرمايه ملى هستند و به يك برند مطرح تبديل 
ــابقه سالها فعاليت  ــگاهها را مى خرد، س ــى كه هر كدام از اين باش ــده اند و كس ش
ورزشى و افتخار را نيز مال خود مى كند. بحث واگذارى سهام در بورس نيز يكى 
از دغدغه هاى اين واگذارى است. بى شك اين دو باشگاه سودده نيستند زيرا اگر 
سودده بودند، براى تسويه حساب با يك مربى يا بازيكن، به چالش كشيده نمى 
شدند و دايم در دادگاههايى شركت نمى كردند كه ناچار باشند شكايت مربى يا 
بازيكن خارجى را پاسخ دهند. بنابر اين عرضه سهام يك بنگاه اقتصادى زمانى 
ــد و شركت زيان ده در بورس عرضه  ــودده باش ــت كه س در بورس امكان پذير اس
نمى شود. البته چالشهاى بسيارى گريبانگير باشگاه هاست كه طرح آن مثنوى 
هفتاد من كاغذ مى شود بنابر اين دولت قبل از آنكه اصرار بر خصوصى سازى 
اين باشگاهها داشته باشد، بهتر است همه جوانب را بررسى كند تا در آينده ناچار 

نباشد در صدد بازكردن گره اى باشد كه خودش زده است. 

سرمقاله

وزير صنعت اعلام كرد:

رشد تولید و کاهش قیمت خودرو در دستورکار

تجارت

رييس اتاق بازرگانى دو كشور خبر داد:

تلاش برای توسعه روابط بانکی ایران و روسیه

در تعداد جواز تاسيس صنعتى؛

يزد از تهران جلو زد
 جديدترين آمار منتشر شده از سوى وزارت صنعت، معدن و تجارت (صمت) نشان مى دهد 
كه بيشترين تعداد جواز تاسيس صنعتى در هشت ماهه امسال در يزد و كمترين تعداد اين 

جوازها در استان كهگيلويه و بوير احمد صادر شده است.
به گزارش ايسنا، اين آمار نشان مى دهد كه در هشت ماهه امسال 17 هزار و 54 فقره جواز 
تاسيس با پيش بينى سرمايه حدود 187 هزار و 341 ميليارد تومان و پيش بينى اشتغال 394 
هزار و 921 نفر صادر شده است. تعداد، سرمايه و اشتغال پيش بينى شده جوازهاى تاسيس در 

اين مدت نيز نسبت به هشت ماهه سال گذشته به ترتيب 15.8 درصد افزايش، 10.6 درصد 
كاهش و و 14.2 درصد افزايش داشته است.

البته علت رشد منفى پيش بينى سرمايه گذارى در هشت ماهه سال جارى صدور جواز تاسيس 
يك واحد پتروپالايش با پيش بينى سرمايه گذارى بيش از 411 هزار ميليارد ريال در شهريور ماه 
سال 1397 عنوان شده است. به طورى كه بدون احتساب اين واحد تغييرات ميزان پيش بينى 

سرمايه گذارى در هشت ماهه سال جارى افزايش 11.3 درصدى را نشان مى دهد.

همچنين بيشترين جوازهاى تاسيس در هشت ماهه نخست امسال در استان هاى يزد، سمنان و 
خراسان رضوى صادر شده كه تعداد آن ها به ترتيب 1782، 1493 و 1444 فقره بوده است.

ــده در اين مدت در تهران با  ــيس صنعتى صادر ش ــت كه تعداد جوازهاى تاس اين در حالى اس
افزايش 14.5 درصدى نسبت به هشت ماهه اول سال گذشته به 656 فقره رسيده است. تعداد 

صدور اين جوازها در مدت مشابه سال گذشته 573 فقره بوده است.
در اين ميان كهگيلويه و بوير احمد كمترين تعداد صدور جواز تاسيس را تا پايان آبان ماه 
داشته است. با اين وجود تعداد جوازهاى تاسيس صادر شده در اين استان در هشت ماهه 
ــته 13.5 درصد رشد داشته و از 89 فقره به 101  ــابه سال گذش ــبت به مدت مش ــال نس امس

فقره رسيده است. 

يك اقتصاددان:
فروش اوراق نمى تواند مشكلات خودروسازى را حل كند

 گروه صنعت و معدن: يك استاد اقتصاد دانشگاه اظهار داشت: 
بنابراين در اين چارچوب مسلما فروش اوراق نمى تواند مشكل 

زيادى از خودروسازان كشور را برطرف كند.
داوود سورى در گفت وگو با ايلنا در مورد انتشار اوراق مشاركت 
ــتقبال مردم از خريد  براى تامين نقدينگى صنعت خودرو و اس
اين اوراق گفت: اينكه استقبال بستگى به اين دارد كه ضامن 
اوراق چه كسى باشد. اگر ضامن اوراق معتبر باشد مانند دولت 
يا بانك ها براى خريداران مهم نخواهد بود كه اين اوراق صرف 

خودروسازى باشد يا خير.

وى ادامه داد: شايد در حال حاضر صنعت خودروسازى كشور با 
مشكل نقدينگى روبه رو باشد اما براى صنعتى كه محصولات 
خود را يك سال قبل از تحويل پيش فروش مى كند و پول آن 
ــكلات  را دريافت مى كند نقدينگى نمى تواند عامل اصلى مش
باشد. پس ريشه مشكلات را بايد در عواملى ديگر مانند ساختار 
ــتجو كرد. بنابراين در  ــت و نحوه اداره آن جس ــت، مديري صنع
ــكل زيادى از  ــلما فروش اوراق نمى تواند مش اين چارچوب مس

خودروسازان كشور را برطرف كند.
اين استاد دانشگاه با بيان اينكه در حال حاضر انحصار مهمترين 

مشكل اين صنعت است، گفت: به طور كلى دخالت زياد دولت 
در اين صنعت باعث ناكارايى آن شده است. شكى نيست كه با 
اين شرايط نمى تواند در بازار خودرو رقابت كند و يا با قيمت و 
كيفيت مناسب محصولات خود را عرضه كند. مديريت ناكارآمد 
ــازان  ــطح خرد و كلان اين صنعت و روابط آن با قطعه س در س
ــاختار معيوب دارد كه  ــه در اين س ــكلات همه ريش و ديگر مش
ــب را توليد كند و حتى خود بنگاه نيز  نمى تواند محصول مناس

از آن متنفع شود.
سورى تاكيد كرد: اينكه اين صنعت بايد مدرن شود 100درصد 

ــانى است كه حركت به اين  ــت كس ــت اما اختيار دس صحيح اس
ــت نمى خواهد اقتدار خود را در اين  ــر نمى تابند، دول ــمت را ب س
بخش از دست بدهد. اين موضوع باعث ناكارايى شده كه بازنده 

نهايى آن نيز مردم و مصرف كنندگان هستند.
اين اقتصاددان تصريح كرد: اما نهايتا دولت روزى تصميم خواهد 
گرفت كه انحصار را بردارد و دخالت خود را كاهش دهد و اگر هم 
اختلالى به وجود بيايد قطعا كوتاه مدت خواهد بود و بالاخره به 
نتيجه مطلوب خواهد رسيد. بنابراين دولت بايد اجازه دهد اين 

صنعت با همه كاستى هاى خود روى پاى خود بايستد.


